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§ 1 
Val av justerare, dag för justering och godkännande av 
dagordning  

Beslut  
Rashid Mohammed (V) och Ole-Jörgen Persson (M) utsågs att 
justera protokollet från dagens sammanträde. Justeringen äger 
rum den 23 maj 2025. 
Dagordningen godkänns. 
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§ 2 
Borttagen på grund av sekretess  
JÄRVA 2025/354 
 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/354-1 Överflyttning av vårdnad till särskilt 
förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § FB 
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§ 3 
Borttagen på grund av sekretess  
JÄRVA 2025/353 
 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/353-1 Överflyttning av vårdnad 
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§ 4 
Borttagen på grund av sekretess  
JÄRVA 2025/398 
 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/398-2 överflyttning av vårdnad till särskilt 
förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § föräldrabalken 
(FB) 
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§ 5 
Borttagen på grund av sekretess  
JÄRVA 2025/427 
 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/427-1 Överflyttning av vårdnad till särskilt 
förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § FB 
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§ 6 
Borttagen på grund av sekretess  
JÄRVA 2025/343 
 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/343-1 (Godkänd - R 1) Upphandling avseende 
Lokalvård Egna hem 

• JÄRVA 2025/343-2 Bilaga - Förfrågningsunderlag 
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§ 7 
Anmälan av sociala delegationens protokoll  

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Ärendet 
Protokoll från den 30 april 2025, den 7 maj 2025, den 14 maj och 
den 21 maj 2025 anmäls. 
  
Nämnden ajournerades mellan klockan 17.35  för allmänhetens 
frågestund (frågestunden startade klockan 18.00) och fika med 
allmänheten. 
  
Sammanträdet återupptogs klockan 19.15 
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§ 8 
Skrivelse om kvaliteten inom hemtjänsten  
JÄRVA 2025/172 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
och överlämnar det som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Hemtjänstindex för 2024 visar att Stockholm stad fallit 18 
placeringar sedan 2023 och finns nu på plats 62 av 290 kommuner. 
Resultatet påvisar också skillnader inom Stockholm, särskilt 
oroande är resultatet av biståndshandläggningen där Järva är sämst i 
staden.  
  
Av verksamhetsberättelsen framgår det att Järvas hemtjänst 
redovisar ett underskott för 2024 samt att hemtjänsten ligger långt 
under stadens mål vad gäller andelen omsorgstagare som upplever 
att de kan påverka hur hjälpen utförs. Åsa Nilsson Söderström 
framför att Liberalerna är oroliga för den negativa utvecklingen av 
kvalitet när det gäller hemtjänsten. Liberalerna framför att det är 
alarmerande att skillnaden inom staden är så stor.  
  
Med anledning av ovanstående vill Liberalerna att förvaltningen 
redogör för vilka åtgärder som avses vidtas. Detta för att öka 
kvaliteten på hemtjänsten i allmänhet samt mer specifikt angående 
biståndshandläggningen och brukarnas möjlighet till påverkan.  
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
  
Ghazal Saberian (SD) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) ställde förslagen mot varandra 
och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation  
Ghazal Saberian (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
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1. Järva stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på skrivelsen. 

2. Järva stadsdelsförvaltning ges i uppdrag att komma med 
förslag på en tjänst som kan agera kontaktyta för brukare 
och presumtiva brukare av äldrevård i allmänhet men med 
särskilt fokus på hemtjänst. 

3. Därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna noterar att det utifrån förvaltningens svar går 
att förstå en del av den faktiska, eller upplevda, bristen på 
hemtjänstens kvalitet i området som en diskrepans mellan förväntad 
nivå och vad som erbjuds. Eftersom skillnaden framställs som större 
inom stadsdelen jämfört med andra stadsdelar så är det rimligt att 
tänka sig att testa en annan form av brukarkontakt och 
medborgarinformation än den som erbjuds idag. 
  
Sverigedemokraterna driver generellt frågan om en 
Äldreombudsman i samtliga Sveriges kommuner. En sådan finns 
redan i Stockholm, dock med övergripande ansvar över hela staden. 
Då äldrevården är ett område som redan ligger i Stadens 
stadsdelarnas egen regi vore det logiska att det även finns en lokal 
äldreombudsmannafunktion för att på ett mer operativt sätt än den 
stadsövergripande funktionen fånga upp de lokala 
äldrevårdsbehoven och samtidigt informera om hur det existerande 
äldrevårdssystemet fungerar på ett för området bättre anpassat sätt. 
Här skulle Järva med fördel kunna tjäna som pilotprojekt för 
införandet av en äldre ombudsmannafunktion på stadsdelsnivå. 
  

Särskilt uttalande 
Åsa Nilsson Söderström (L) lade fram ett särskilt uttalande enligt 
följande: 
  
Vi tackar förvaltningen för det utförliga svaret på vår skrivelse. Det 
är positivt att man nu genomför en extra undersökning om 
nöjdheten hos de som använder hemtjänst, och vi ser fram emot att 
läsa om resultatet i T2. Vi ser också positivt på att man ändrat 
områdesindelningen tidigare i år, och satsar på riktade utbildningar 
till personalen. Förhoppningsvis kan dessa insatser bidra till ett 
bättre resultat i nästa års hemtjänstindex. 
  
Vi är fortsatt oroade över att så många äldre som ansöker om 
servicehus nekas detta. Under 2024 inkom det 43 ansökningar om 
servicehus från äldre mellan 65–85 år, varav 19 ansökningar bifölls 
och 24 avslogs. Från enskilda över 85 år inkom det under samma 
period 17 ansökningar om servicehus varav 10 bifölls och 7 
avslogs. 
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Vi är förvånade att det ingenstans i svaret nämns att stadsrevisionen 
har riktat kraftig kritik mot stadsdelens hantering av 
genomförandeplaner i hemtjänsten och har krävt att åtgärder vidtas. 
Det nämns inte heller att Järva i stadens egna mätningar är sämst 
bland stadsdelarna vad gäller andelen omsorgstagare som upplever 
att de kan påverka hur hjälpen utförs i hemtjänsten. Det är 
anmärkningsvärt och oroande. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/172-3 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelse om 
kvaliteten inom hemtjänsten från Liberalerna (L) 

• JÄRVA 2025/172-1 Skrivelse om kvaliteten inom 
hemtjänsten 
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§ 9 
Genomförandebeslut - Ny förskola på Winquists Väg  
JÄRVA 2025/265 
 

Sammanfattning av ärendet  
För att möta den kraftiga ökningen av barn i förskoleåldern i 
Bromsten i samband med utbyggnaden av Bromstensstadens 2500 
bostäder föreslår stadsdelsförvaltningen att en ny förskola uppförs i 
kvarteret Tora på nuvarande fastigheten Bromstens Gård 1. SISAB 
har markanvisats den aktuella tomten och har, tillsammans med 
stadsdelsförvaltningen, tagit fram ett förslag på ny förskola. 
Förslaget innebär en förskola om 8 avdelningar i två plan med 
kapacitet för 144 barn till en beräknad årskostnad om ca 9,5 mnkr år 
1. 
 

Förslag till beslut om återremittering 
Åsa Nilsson Söderström (L) föreslog att nämnden skulle 
återremittera ärendet. 
  
Ghazal Saberian (SD) ansluter sig till Åsa Nilsson Söderström (L) 
förslag. 
  
Ordföranden ställde proposition på om ärendet ska avgöras idag 
eller återremitteras. Nämnden beslutade att avgöra ärendet idag. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
  
Ole-Jörgen Persson m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) ställde förslagen mot varandra 
och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 1 
Ole-Jörgen Persson m.fl. (M) reserverar sig mot nämndens beslut 
till förmån för eget förslag enligt följande: 
  
Att godkänna förvaltningens förslag till beslut avseende inhyrning i 
befintlig förskola 
Att avstyrka inriktningen avseende förslag till ny megaförskola 
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Att därutöver anföra 
  
Prognoserna för antalet barn i staden under de kommande åren 
uppvisar en vikande trend, även ned i förskoleåldrarna. Precis som 
för grundskolor anser vi därför att det finns all anledning att se över 
behovet av nya förskolor generellt, men också särskilt just förskolor 
av så pass stor omfattning som i föreliggande förslag. 
Megaförskolor medför därtill andra negativa effekter, som minska 
kvalitet och sämre arbetsmiljö för både barn och personal. Alltför 
stora förskolor riskerar att bli anonyma och stressiga miljöer där 
barnens individuella behov förbises. 
  
Med det sagt så finns det av naturliga skäl fortfarande ett behov av 
nya förskolor i delar av staden, inte minst i områden där omfattande 
bostadsbyggande planeras. Det innebär dock inte att vi ska göra 
avkall på kvaliteten för varken barn eller personal, utan snarare se 
till att de förskolor som byggs görs så på ett klokt och 
kvalitetsinriktat sätt. Vi anser att inriktningen för en ny 
megaförskola går åt fel håll och avstyrker därmed förvaltningens 
förslag på den punkten. 
  
Vi noterar samtidigt att förvaltningen har sökt alternativa 
placeringar för förskolan och vi uppmanar förvaltningen att utreda 
en lösning innebärande att förskolan kan delas upp i mindre enheter. 
Det uttalande syftet ska vara att minska storleken på den planerade 
förskolan avseende såväl antalet avdelningar som antalet barn, 
samtidigt som behovet fortfarande kan fyllas på totalen. 
  

Reservation 2 
Åsa Nilsson Söderström (L) och Ghazal Saberian (SD) 
reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för eget förslag 
enligt följande: 
  

1. Att återremittera förvaltningens förslag till beslut med 
anledning av bristande underlag samt nytillkomna förskolor 
i området. 

2. Att därutöver anföra nedanstående 
  
Liberalerna yrkar på återremiss eftersom vi bedömer att underlaget 
inte är tillräckligt detaljerat för att möjliggöra en välgrundad 
bedömning av förskolans pedagogiska, organisatoriska och fysiska 
förutsättningar. 
Vi är generellt skeptiska till så stora förskolor som åtta avdelningar, 
särskilt när det saknas tydlig information om: 
  

• Hur barngrupperna kommer att organiseras och avgränsas i 
praktiken 
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• Hur lokalerna är utformade för att skapa trygga, 
överblickbara och lugna miljöer 

• Hur personaltäthet, ledarskap och samverkan mellan 
avdelningar ska säkerställas 

• Hur barnens trygghet och kontinuitet ska garanteras i en så 
pass stor verksamhet 
  

Forskning och nationella riktlinjer (exempelvis Skolverkets 
allmänna råd) betonar vikten av mindre barngrupper och nära 
relationer mellan barn och vuxna. Stora förskolor ställer höga krav 
på organisation och ledarskap för att detta ska kunna uppnås. Utan 
ett tydligt och konkret genomarbetat underlag, inklusive 
planbeskrivningar, är det svårt att se hur detta kan garanteras. 
Likaså bör nämnden ta med i sitt beslutsunderlag att ytterligare två 
privata förskolor tidigare i veckan har getts tillstånd att etablera sig i 
Bromsten. 
Vi uppmanar därför nämnden att kräva ett mer detaljerat 
beslutsunderlag innan projektet drivs vidare. 
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§ 10 
Avveckling av förskoleverksamhet Gullinge, 
Tisslingeplan 38-40  
JÄRVA 2025/211 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Järva stadsdelsförvaltning avvecklar 
förskoleverksamheten på Gullinge, Tisslingeplan 38–40, från och 
med hösten 2025, med hänvisning till det minskade barnantalet i 
området samt lokalernas nuvarande skick och beskaffenhet.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Förändringen innebär inte en påverkan på barn eller medarbetare 
utifrån könstillhörighet och bedöms inte ha några negativa 
konsekvenser för jämställdhet. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
  
Ghazal Saberian (SD) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) ställde förslagen mot varandra 
och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation  
Ghazal Saberian (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
  

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
beslut om att avveckla förskoleverksamheten på förskolan 
Gullinge. 

2. Järva stadsdelsförvaltning ges i uppdrag att utreda lokalerna 
som använts av förskolan Gullinge utifrån sin lämplighet för 
att tex bedriva språkfärdighetsstärkande verksamhet för barn 
med behov av detta eller annan lämplig verksamhet. 

3. Därutöver anföra följande: 
  
Det har i ett flertal olika sammanhang konstaterats att många barn 
kommer efter i sin svenskspråkiga utveckling eftersom de inte 
exponeras för språket i nog stor utsträckning. Sverigedemokraterna 
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anser att just språkfärdighet är en central del i att möjliggöra ett 
deltagande i samhället på likvärdiga villkor senare i livet. Vi vill 
därför ta tillfället i akt och undersöka om någon, eller några, av de 
nu föreslagna avvecklingarna av verksamhetslokaler i stället kan 
användas till kompletterande språkfärdighetsstärkande verksamhet 
för de barnen med behov av det. Att möjliggöra en tidig insats för 
språkutvecklingen i miljöer anpassade för barnen är rimligen en 
bättre väg än att vänta till de kommer i skolålder och ska försöka 
komma i kapp språkligt parallellt som de ska tillgodogöra sig andra 
kunskaper. 
  
Sverigedemokraterna tycker det är det är ett bra tillfälle att utreda 
detta då staden redan har rådighet över lokalerna och de är 
utformade på ett sätt som är anpassad för verksamhet riktad mot 
små barn. Bedömning av reinvesteringsbehov och 
underhållsåtgärder bör ske i relation till hur stora de förväntade 
barngrupperna till en sådan verksamhet är. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/211-1 (Godkänd - R 1) Avveckling av 
förskoleverksamhet Gullinge, Tisslingeplan 38-40 
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§ 11 
Avveckling av förskoleverksamhet Rödluvan, Tensta allé 
46  
JÄRVA 2025/210 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Järva stadsdelsförvaltning avvecklar 
förskoleverksamheten på Rödluvan, Tensta allé 46, från och med 
hösten 2025, med hänvisning till det minskade barnantalet i området 
samt lokalernas nuvarande skick och beskaffenhet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolan Rödluvan består av två avdelningar, en för yngre barn 
och en för äldre barn. Sammanlagt har förskolan i dagsläget 15 
inskrivna barn. Förskolan Rödluvan är belägen i stadsdelen Tensta 
som de senaste åren haft ett sjuknade barnantal. Utifrån 
befolkningsprognosen sjunker antalet 1–5 åringar kontinuerligt fram 
till 2032 i Tensta-Hjulsta. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
  
Ghazal Saberian (SD) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) ställde förslagen mot varandra 
och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation  
Ghazal Saberian (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
  

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
beslut om att avveckla förskoleverksamheten på förskolan 
Rödluvan. 

2. Järva stadsdelsförvaltning ges i uppdrag att utreda lokalerna 
som använts av förskolan Rödluvan utifrån sin lämplighet 
för att tex bedriva språkfärdighetsstärkande verksamhet för 
barn med behov av detta eller annan lämplig verksamhet. 

3. Därutöver anföra följande: 
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Det har i ett flertal olika sammanhang konstaterats att många barn 
kommer efter i sin svenskspråkiga utveckling eftersom de inte 
exponeras för språket i nog stor utsträckning. Sverigedemokraterna 
anser att just språkfärdighet är en central del i att möjliggöra ett 
deltagande i samhället på likvärdiga villkor senare i livet. Vi vill 
därför ta tillfället i akt och undersöka om någon, eller några, av de 
nu föreslagna avvecklingarna av verksamhetslokaler i stället kan 
användas till kompletterande språkfärdighetsstärkande verksamhet 
för de barnen med behov av det. Att möjliggöra en tidig insats för 
språkutvecklingen i miljöer anpassade för för barnen är rimligen en 
bättre väg än att vänta till de kommer i skolålder och ska försöka 
komma i kapp språkligt parallellt som de ska tillgodogöra sig andra 
kunskaper. 
  
Sverigedemokraterna tycker det är det är ett bra tillfälle att utreda 
detta då staden redan har rådighet över lokalerna och de är 
utformade på ett sätt som är anpassad för verksamhet riktad mot 
små barn. Bedömning av reinvesteringsbehov och 
underhållsåtgärder bör ske i relation till hur stora de förväntade 
barngrupperna till en sådan verksamhet är. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/210-1 (Godkänd - R 1) Avveckling av 
förskoleverksamhet Rödluvan, Tensta allé 46 
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§ 12 
Avveckling av förskoleverksamhet Regnbågen, Tensta 
allé 10  
JÄRVA 2025/209 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Järva stadsdelsförvaltning avvecklar 
förskoleverksamheten på Regnbågen, Tensta allé 10, från och med 
hösten 2025, med hänvisning till det minskade barnantalet i området 
samt lokalernas nuvarande skick och beskaffenhet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolan Regnbågen består av två avdelningar, en för yngre barn 
och en för äldre barn. Sammanlagt har förskolan i dagsläget 26 
inskrivna barn. Förskolan Regnbågen är belägen i stadsdelen Tensta 
som de senaste åren haft ett sjuknade barnantal. Utifrån 
befolkningsprognosen sjunker antalet 1–5 åringar kontinuerligt fram 
till 2032 i Tensta-Hjulsta. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
  
Ghazal Saberian (SD) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) ställde förslagen mot varandra 
och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation  
Ghazal Saberian (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
  

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
beslut om att avveckla förskoleverksamheten på förskolan 
Regnbågen. 

2. Järva stadsdelsförvaltning ges i uppdrag att utreda lokalerna 
som använts av förskolan Regnbåden utifrån sin lämplighet 
för att tex bedriva språkfärdighetsstärkande verksamhet för 
barn med behov av detta eller annan lämplig verksamhet. 

3. Därutöver anföra följande: 
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Det har i ett flertal olika sammanhang konstaterats att många barn 
kommer efter i sin svenskspråkiga utveckling eftersom de inte 
exponeras för språket i nog stor utsträckning. Sverigedemokraterna 
anser att just språkfärdighet är en central del i att möjliggöra ett 
deltagande i samhället på likvärdiga villkor senare i livet. Vi vill 
därför ta tillfället i akt och undersöka om någon, eller några, av de 
nu föreslagna avvecklingarna av verksamhetslokaler i stället kan 
användas till kompletterande språkfärdighetsstärkande verksamhet 
för de barnen med behov av det. Att möjliggöra en tidig insats för 
språkutvecklingen i miljöer anpassade för för barnen är rimligen en 
bättre väg än att vänta till de kommer i skolålder och ska försöka 
komma i kapp språkligt parallellt som de ska tillgodogöra sig andra 
kunskaper. 
  
Sverigedemokraterna tycker det är det är ett bra tillfälle att utreda 
detta då staden redan har rådighet över lokalerna och de är 
utformade på ett sätt som är anpassad för verksamhet riktad mot 
små barn. Bedömning av reinvesteringsbehov och 
underhållsåtgärder bör ske i relation till hur stora de förväntade 
barngrupperna till en sådan verksamhet är. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/209-1 (Godkänd - R 1) Avveckling av 
förskoleverksamhet Regnbågen, Tensta allé 10 
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§ 13 
Stadsrevisionens årsrapport 2024 för Järva 
stadsdelsnämnd  
JÄRVA 2025/289 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på stadsrevisionens årsrapport för 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har granskat stadsdelsnämndens verksamhet under 
2024. Utifrån genomförd granskning bedöms Järva stadsdelsnämnd 
från ekonomisk synpunkt ha bedrivit verksamheten på ett 
tillfredsställande sätt. Däremot bedöms nämnden delvis ha bedrivit 
verksamheten på ett ändamålsenligt sätt. Bedömningen grundas på 
att flera verksamhetsmål för nämndens kärnverksamhet uppfylls 
delvis eller i ett fall, inte alls. Utifrån årets granskningar har 
nämnden vidtagit åtgärder enligt rekommendationerna. Den interna 
kontrollen bedöms, utifrån genomförd granskning, vara i huvudsak 
tillräcklig. Utifrån genomförd granskning bedöms räkenskaperna 
vara upprättade i enlighet med stadens anvisningar. 
Revisionskontoret har följt upp hur nämnden har hanterat de 
rekommendationer som lämnats i tidigare granskningar. Nämnden 
har i huvudsak vidtagit åtgärder utifrån revisionens 
rekommendationer. Väsentliga rekommendationer som återstår 
åtgärdas av berörda verksamheter.  
  
Förvaltningen föreslår att nämnden överlämnar tjänsteutlåtandet 
som yttrande över revisionsrapporten för 2024. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
  

Särskilt uttalande 
Ole-Jörgen Persson m.fl. (M) lade fram ett särskilt uttalande enligt 
följande: 
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Revisionen har gjort ett antal granskningar för 2024. Vi vill särskilt 
peka på vikten av de resultat som framkommit gällande 
orosanmälningar i förskolan. 
Det är av synnerligen stor vikt att arbetet med att utbilda personal i 
hur, varför och när orosanmälningar fortsätter och förvaltningen 
säkerställer att anmälningsskyldigheten efterlevs inom förskolan. 
Det är uppenbart att mer behöver göras på detta område. 
Vi förutsätter att åtgärdsprogrammet som framtagits implementeras 
i organisationen och att vi ser praktiska och konkreta resultat av 
detta 2025. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/289-2 (Godkänd - R 1) Yttrande över 
Stadsrevisionens årsrapport 2024 

• JÄRVA 2025/289-1.1 Stadsrevisionens årsrapport 2024 för 
Järva stadsdelsnämnd 
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§ 14 
Deltagande i kvalitetsutmärkelsen 2025 - 
Bromstensgården  
JÄRVA 2025/411 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd nominerar Bromstensgården till Stockholms 
stads kvalitetsutmärkelse 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kvalitetsutmärkelsen är Stockholms stads årliga pris för att 
stimulera och uppmuntra det systematiska kvalitetsarbetet och en 
långsiktigt hållbar utveckling. Utmärkelsen ger staden möjlighet att 
lyfta fram förebilder och goda exempel för att inspirera fler 
verksamheter till kvalitetsutveckling. 
  
Genom att Bromstensgården deltar i kvalitetsutmärkelsen 
synliggörs och utvecklas verksamhetens systematiska 
kvalitetsarbete. Till hjälp i detta arbete finns examinatorer som gör 
en utvärdering av verksamheternas kvalitetsarbete. 
Kvalitetsutmärkelsen ska på så sätt stimulera och uppmuntra 
verksamheter att, utveckla sin kvalitet, öka servicen och nyttan för 
invånarna samt, skapa arbetsglädje och engagemang hos 
medarbetarna. 
  
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden nominerar 
Bromstensgården till Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2025. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/411-1 (Godkänd - R 1) Nominering till 
Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2025 - 
Bromstensgården 

• JÄRVA 2025/411-2 Bilaga - Bidrag kvalitetsutmärkelsen 
2025 Bromstensgården 
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§ 15 
Deltagande i kvalitetsutmärkelse 2025 - 
Trondheimsgatans servicebostad,  Nytida AB  
JÄRVA 2025/412 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd nominerar Trondheimsgatans servicebostad 
till Stockholms stads kvalitetsutmärkelse 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kvalitetsutmärkelsen är Stockholms stads årliga pris för att 
stimulera och uppmuntra det systematiska kvalitetsarbetet och en 
långsiktig hållbar utveckling. Utmärkelsen ger staden möjlighet att 
lyfta fram förebilder och goda exempel för att inspirera fler 
verksamheter till kvalitetsutveckling. 
  
Trondheimsgatans servicebostad drivs på entreprenad av Nytida 
AB. Genom att delta i kvalitetsutmärkelsen synliggörs och 
utvecklas verksamhetens systematiska kvalitetsarbete. Till hjälp i 
detta arbete finns examinatorer som gör en utvärdering av 
verksamhetens kvalitetsarbete. Kvalitetsutmärkelsen ska på så sätt 
stimulera och uppmuntra verksamheter att utveckla sin kvalitet, öka 
servicen och nyttan för innevånarna samt skapa arbetsglädje och 
engagemang hos medarbetarna.  
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/412-1 (Godkänd - R 1) Deltagande i 
kvalitetsutmärkelsen 2025 - Trondheimsgatans 
servicebostad, Nytida AB 

• JÄRVA 2025/412-2 Bilaga - Bidrag kvalitetsutmärkelsen 
2025 Trondheimsgatans serviceboende 
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§ 16 
Medborgarförslag om en förvaringslåda för material och 
skötsel vid Tensta Skatepark  
JÄRVA 2025/167 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd beslutar att bifalla medborgarförslaget i 
enlighet med tjänsteutlåtandet. 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om att sätta ut en förvaringslåda med 
tillhörande skötselutrustning intill den nya skateparken i 
Tenstadelen i Tensta har inkommit. Förvaringslådan ska kunna 
användas för att förvara skateboardutrustning som föreningar och 
andra skateboardåkare använder. I förslaget framkommer det även 
att det ska finnas verktyg att hålla skateanläggningen ren från grus 
och vatten samt ett första hjälpen-kit. Enligt medborgarförslaget 
skulle detta leda till att fler använder skateparken och underlätta för 
föreningar att hålla aktiviteter i parken. 
  
Förvaltningen ser positivt på att skateparken får en förvaringslåda 
och bedömer att det kan bidra till att parken används mer. 
  
Förvaltningen ser att det finns möjlighet att finansiera 
förvaringslådan genom parkinvesteringsmedel som finns för 2025. 
Då det kan ta tid att bygga en permanent förvaringsbox på platsen 
föreslår förvaltningen att en tillfällig förvaringslåda ställs ut på 
platsen till dess att den permanenta förvaringslådan är byggd. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/167-9 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag om 
en förvaringslåda för material och skötsel vid Tensta 
Skatepark 
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• JÄRVA 2025/167-2 Medborgarförslag om en förvaringslåda 
för material och skötsel vid Tensta Skatepark - 
Avidentifierad 
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§ 17 
Förskola i Stockholm 2024  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, diarienummer KS 
2025/481 
JÄRVA 2025/307 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förskolenämndens stadsövergripande rapport beskriver nuläge och 
utvecklingsbehov inom tre prioriterade områden: systematiskt 
kvalitetsarbete och nationell måluppfyllelse, förutsättningar för 
barns språkutveckling samt förskolans kompensatoriska uppdrag. 
Rapporten bygger på underlag från statistik, uppföljningar och 
egenkontroller inom både kommunala och fristående verksamheter 
och har tagits fram i nära samverkan med stadsdelsförvaltningarna. 
  
Järva stadsdelsförvaltning känner igen sig i stora delar av 
rapportens beskrivningar och slutsatser. Förvaltningen bedömer att 
rapporten ger en relevant och balanserad bild av såväl styrkor som 
utmaningar inom förskolans verksamhetsområde. Särskilt positivt är 
betoningen på behovet av gemensamma system och strukturer för 
uppföljning, likvärdighet och tidiga insatser. 
  
Förvaltningen redovisar i sitt yttrande pågående lokala insatser som 
svarar mot rapportens identifierade utvecklingsområden, bland 
annat inom kvalitetsuppföljning, språkutvecklande undervisning 
samt arbetet med närvaro, orosanmälningar och samverkan med 
socialtjänst. 
  
Förvaltningen föreslår att Järva stadsdelsnämnd godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
  
Ghazal Saberian (SD) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
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Beslutsgång 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) ställde förslagen mot varandra 
och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation  
Ghazal Saberian (SD) reserverar sig mot nämndens beslut till 
förmån för eget förslag enligt följande: 
  

1. Att i huvudsak bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att det genomförs en systematisk analys för att identifiera 

vilka förskolor som har utmaningar kopplade till 
personalens svenskkunskaper. 

3. Att centrala riktlinjer tas fram för hur bedömning av behovet 
av språkstöd ska ske. 

4. Därutöver anföra följande: 
  

Förskolerapporten visar återigen att det finns ett omfattande behov 
av att stärka personalens kompetens i svenska inom förskolan. 
Sverigedemokraterna anser att ojämlika förutsättningar för 
språkutveckling utgör det största hindret för en likvärdig utbildning. 
Vi ser med stor oro på de negativa konsekvenser som bristande 
språkkunskaper hos förskolepersonalen kan medföra för barns 
lärande och framtida möjligheter. 
  
Särskilt allvarligt är detta i stadsdelar som Järva och Skärholmen, 
där andelen barn med annat modersmål än svenska är högst, 
samtidigt som inskrivningsgraden i förskolan är låg. För att 
säkerställa att alla barn får tillgång till en likvärdig utbildning måste 
inskrivningsgraden i dessa områden öka och tillgången till 
språkutvecklande miljöer stärkas. 
  
Vi konstaterar att det i nuläget saknas tydliga och enhetliga kriterier 
för att bedöma behovet av språkstärkande insatser hos personalen. 
Bedömningen baseras idag på rektorers eller biträdande rektorers 
subjektiva uppfattningar, vilket innebär en risk för godtycke, 
felbedömningar och uteblivna insatser. En sådan ordning riskerar att 
underminera både arbetsmiljö och kvalitet i undervisningen. 
  
Vidare framgår det av rapporten att det, med undantag för 
Skärholmen, inte går att påvisa några tydliga förbättringar i 
undervisningens kvalitet efter genomförda språkstärkande insatser. 
Det är särskilt oroande att det finns medarbetare som enligt 
rapporten är i behov av grundläggande utbildning i svenska. 
Förvaltningen påpekar också att effekterna av de genomförda 
insatserna generellt sett är svåra att koppla till förbättringar i 
verksamheten. Detta tyder på att de insatser som hittills genomförts 
inte har varit tillräckliga och måste betraktas som ett misslyckande. 
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Mot bakgrund av detta anser Sverigedemokraterna att mer kraftfulla 
åtgärder är nödvändiga. Vi har därför föreslagit att ett språktest 
införs vid nyrekrytering till förskolan samt att deltagande i 
språkstärkande insatser görs obligatoriskt för medarbetare som 
bedöms ha behov av detta. 
  
Vi förordar vidare att staden genomför en systematisk analys av 
vilka förskolor som har utmaningar kopplade till personalens 
svenskkunskaper. Detta för att mer träffsäkert kunna rikta insatser 
dit de gör störst nytta. Dessutom bör centrala riktlinjer tas fram för 
hur behovet av språkstöd ska bedömas, i syfte att säkerställa 
likvärdighet och rättssäkerhet i processen. 
  

Särskilt uttalande 
Ole-Jörgen Persson m.fl. (M) lade fram ett särskilt uttalande enligt 
följande: 
  
EN LIKVÄRDIG FÖRSKOLA MED 
KVALITETSUPPFÖLJNING 
Förskolenämnden har ett stadsövergripande uppdrag att stödja 
stadsdelsnämnderna i arbetet att uppnå en likvärdig förskola. Därför 
är det av stor vikt att framtagande och implementering av 
gemensamma styrdokument, kompetensutvecklingsinsatser och ett 
system för kvalitetsuppföljning nu tas fram skyndsamt, så nämnden 
får möjlighet till större insyn och förståelse. Vi eftersöker ett system 
där vi kan mäta inskrivningsgrad, andelen förskolelärare, lärartäthet, 
barngruppernas storlek och personalens och barnens kunskaper i 
svenska språket på en aggregerad nivå. Detta bör följas upp i både 
tertialrapporter, årsredovisning och Förskola i Stockholm 
(förskolerapporten). Samtidigt kan vi läsa att siffrorna för 
respektive område redovisas först senare i år, då statistiken 
inhämtas från Skolverket. I stället använder man sig av statistik från 
2023, vilket är olyckligt. 
  
EN FÖRSKOLA MED HÖG KVALITET FÖR ALLA 
Moderaternas budgetalternativ ökar anslagen till skolorna i 
Stockholm med närmare 100 miljoner kronor jämfört med 
vänsterstyrets budget. Vi höjer skolpengen och omfördelar en av del 
det socioekonomiska stödet som i dag fördelas efter bostadsadress 
till barn i särskilt behov av stöd. Vi sätter individens behov före 
systemet. Skolan ska fokusera på kunskap, Moderaterna gör därför 
en särskild satsning på fysiska läromedel för att barnen ska få fler 
riktiga böcker.  Vi är positiva till att förskolenämnden tillsammans 
med stadsdelsnämnderna och SISAB ska implementera konceptet 
kring gröna skol- och förskolegårdar under mandatperioden. Men vi 
anser att det borde vara standard på alla skol- och förskolegårdar, 
och att enbart implementera detta på ett 15-tal under 
mandatperioden, är för lamt. 
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UPPTÄCK HEDERSRELATERAT VÅLD OCH FÖRTRYCK  
Att upptäcka barn som utsätts för hedersrelaterat våld och förtryck 
är en viktig uppgift redan i förskolan. En förutsättning för att 
personalen ska kunna hjälpa dessa barn är att någon på skolan ser 
och förstår barnets livssituation, utsatthet och behov. Det är därför 
nödvändigt att förskolans-, skolans och fritidsverksamhetens 
personal har en grundkunskap om vad hedersrelaterat våld och 
förtryck innebär och på vilket sätt det kan ta sig uttryck. Vi måste 
fortsätta ha ett nära samarbete med skolor, föreningar, fritidsgårdar 
och socialtjänst, för att tidigt upptäcka de barn som far illa. 
Rapporten om förskolan i Stockholm 2024 vittnar om att det är 
vanligt förekommande att förskolepersonalen inte har kunskap om 
vad anmälningsskyldigheten innebär och att förskolan har 
bristfälliga rutiner för orosanmälan till socialnämnden. Rutiner för 
orosanmälan finns men följs inte upp på ett tillfredställande sätt. 
  
 INFÖRANDE AV SPRÅKTEST VID REKRYTERING 
Svenska språket i förskolan är en fortsatt utmaning, både bland 
personal och bland barnen. Där är glädjande att man fortsätter med 
utbildningsinsatser för pedagoger, vilket påbörjades förra 
mandatperioden under ledning av den grönblå majoriteten. Vi anser 
att stadsdelsförvaltningen bör införa språktest vid nyrekrytering av 
förskolepersonal, på samma sätt som den styrande majoriteten 
bestående av Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet 
har gjort i Göteborgs stad. 
  
GÖR DET MER ATTRAKTIVT ATT VARA 
FÖRSKOLELÄRARE  
Det är viktigt att fortsatt säkerställa att barngrupperna inte blir för 
stora, vilket var ett problem i flertalet stadsdelar under 2024. 
Förskolan är i stort behov av behörig personal och Stockholms stad 
ska vara en attraktiv arbetsgivare för förskolelärare. Att införa 
karriärtjänster är inte en universallösning, men vi behöver anstränga 
oss för att behålla duktiga förskolelärare och attrahera nya. 
Möjligheterna att erhålla statsbidrag bör undersökas vid 
utformandet av karriärtjänsterna. Vi är glada över att läsa att 
förskolenämnden i samarbete med kommunstyrelsen och 
stadsdelsnämnderna ska utreda förutsättningarna för inrättande av 
en enhetlig yrkestitulatur i förskolan, samt förbereda validerings- 
och kompetensutvecklingsmöjligheter för berörda medarbetare. 
Detta är något vi i Moderaterna har varit pådrivande kring.   
  
SOCIALT SKYDDSNÄT OCH NY SOCIALTJÄNSTLAG 
Vi är glada över att läsa att Förskolenämnden i samarbete med 
stadsdelsnämnderna ska leda ett pilotprojekt där en modell för 
socionomer i förskolan prövas i ytterstaden. Moderaterna vill se 
skolsociala team även i förskolan, vilket är i linje med detta. I juli 
2025 införs den nya socialtjänstlagen, vilket innebär att det blir lag 
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på att arbeta förebyggande för att förhindra att barn och vuxna far 
illa. Socialtjänsten kommer behöva vara ännu mer tillgänglig, 
insatser ska göras ännu snabbare och vissa insatser utan 
behovsprövning. I praktiken innebär det än mer ansvar för ännu fler 
verksamhetsområden som inkluderar barn, däribland 
förskoleförvaltningen och förskolenämnden. Vi avsätter därför 
pengar i vår budget för snabbare implementering av den nya 
socialtjänstlagen. Vi vill dessutom införa Backa barnet – en modell 
för samarbete mellan skola, socialtjänst, polis och sjukvård. 
  

Särskilt uttalande 
Åsa Nilsson Söderström (L) lade fram ett särskilt uttalande enligt 
följande: 
  
Förskolerapporten är ett viktigt underlag för att kunna följa upp 
utvecklingen inom stadens förskolor, och arbetet för att höja 
kvaliteten på Stockholms förskolor. Nedan lyfter vi några frågor 
som vi tycker är särskilt viktiga att fokusera på framöver. 
  
Systematiskt kvalitetsarbete  
Tack vare att vi nu har en förskolenämnd har ett arbete för att säkra 
kvalitetsuppföljningen i de kommunala förskolorna nu kunnat 
påbörjas. Årets rapport visar tyvärr att det är en lång väg att gå 
innan vi har ett enhetligt och likvärdigt systematiskt kvalitetsarbete 
över hela staden. Detta arbete måste intensifieras. 
  
Inskrivningsgrad och närvaro i förskolan 
Förskolenämnden måste arbeta för att närvaron i förskolan av barn i 
områden där den är låg blir bättre. Här behöver arbetet med att 
utveckla och kvalitetssäkra metoder stärkas. Informationsinsatser 
för ökad närvaro i förskolan består ofta av brevutskick, men 
erfarenheten visar att relationsbyggande arbete och långsiktig 
samverkan mellan aktörer som möter familjer är mer 
framgångsrika. 
Det är också viktigt att staden får en tydligare bild av närvaron i 
förskolan. Hög och kontinuerlig frånvaro påverkar kontinuiteten i 
barns utbildning och kan ge negativa konsekvenser, inte minst 
gällande den språkliga utvecklingen. Tack vare det gemensamma 
närvarosystemet finns nu en möjlighet att göra nödvändiga 
uppföljningar. 
Vi vill lyfta vikten av att framöver analysera mer i detalj vad som är 
framgångsrika åtgärder för att öka både inskrivningsgrad och 
närvaro, och säkerställa att det sker ett meningsfullt utbyte kring 
”best practices” mellan stadsdelarna. 
  
Insatser för att stärka barns språkutveckling i svenska och för 
flerspråkighet 
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Personalens kunskaper i svenska språket är en avgörande faktor för 
undervisning av hög kvalitet. Satsningar på kompetensutveckling i 
svenska språket för medarbetarna har genomförts i nästan alla 
stadsdelsområden. Dock går det inte att redovisa faktiska effekter på 
undervisningen med barnen. 
Liberalerna menar att det är alarmerande att efter alla dessa år med 
olika insatser för att öka personalens kunskaper i svenska språket så 
har det fortfarande inte ordentligt utvärderats vilka insatser som är 
effektiva och vilka som inte är det. Inför kommande år behöver 
detta göras för att säkerställa att kvaliteten i våra förskolor höjs. 
Likaså behöver återkopplingen från kartläggningen Hitta språket 
utvecklas till att bli mer likvärdig i alla stadsdelsområden och ge en 
mer heltäckande bild av barnens språkliga utveckling. 
  
Orosanmälningar och samverkan med socialtjänsten.  
Förskolan står för en bråkdel av orosanmälningarna, och rutinerna 
varierar över staden. Det är ett underbetyg när det samtidigt råder 
stor enighet om att många barns problembeteende varit välkända 
ända sen förskolan. 
Under 2024 var förskolan uppgiftslämnare för 2,4 procent av det 
totala antalet orosanmälningar sett till staden som helhet. Sett till 
stadsdelsområdena finns det en variation i motsvarande siffra, från 
1,4 procent i Järva till 3,5 procent i Bromma. Det är oroande att tre 
stadsdelar - Enskede-Årsta-Vantör, Norra innerstaden samt 
Skärholmen - hade ett minskat antal orosanmälningar 2024 i 
jämförelse med 2023. 
Det behöver ske en förändring i arbetssätt för att tidigt bryta 
problematiska beteenden innan de utvecklas till allvarligare sociala 
problem och/eller kriminalitet, något som också framgår av den nya 
socialtjänstlagen och av revisorernas rapport om orosanmälningar i 
förskolan. 
Staden genomförde under föregående mandatperiod 
genomlysningen ”Rätt stöd i rätt tid” och det är beklagligt att den 
rödgröna majoriteten inte gått vidare med några konkreta åtgärder 
för att öka förskolors benägenhet att göra orosanmälan. 
Vi Liberaler vill se en mer enhetlig hantering av orosanmälningar 
där rutiner för både anmälan och återkoppling tydliggörs, så att inga 
barn faller mellan stolarna. Även skyddsrutiner för personalen 
behöver förtydligas. 
Vi ser också att det finns ytterligare möjligheter att fördjupa och 
utveckla samverkan mellan förskola och andra myndigheter, särskilt 
socialtjänst och socialförvaltning. Det är avgörande att tidiga 
insatser får genomslag och att samverkan sker på ett strukturerat 
och effektivt sätt i hela staden. 
  
Personalens utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget 
Den genomsnittliga personaltätheten 2023 var i Stockholm 4,9 barn 
per heltidstjänst i både kommunal och fristående förskola, vilket var 
något lägre än genomsnittet för riket. Däremot har Stockholm stad 
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ungefär tio procent färre förskollärare med förskollärarexamen eller 
förskollärarlegitimation jämfört med resten av landet. 
Sedan 2023 har andelen legitimerade förskollärare ökat för både 
förskolor i kommunal och enskild regi. Fristående förskolor hade 
den högsta genomsnittliga ökningen per stadsdelsområde (+1,2 
procentenheter), där andelen ökade från 28,7 procent 2023 till 29,9 
procent 2024. Det är positivt, och är en utveckling som behöver 
fortsätta. Barnen i Stockholms förskolor bör ha minst lika 
välutbildad personal som i resten av landet. 
Att personalen har hög utbildningsnivå är särskilt viktigt i stadens 
utsatta områden. Trots detta syns inga tydliga mönster mellan 
socioekonomiskt index och andel legitimerade förskollärare i 
respektive stadsdelsområde. Liberalerna menar därför att det behövs 
insatser för att öka antalet legitimerade förskollärare i utsatta 
områden. 
Siffrorna ovan belyser vikten av att förskoleförvaltningen framöver 
arbetar än mer intensivt med att säkra kompetensförsörjningen. 
Arbetsmiljö och löner behövs ses över, karriärvägar stärkas och 
fortbildning erbjudas för att öka arbetslagens kompetens. Vi 
behöver med andra ord prioritera professionell utveckling och 
kompetent ledarskap i ett förtroendefullt arbetsklimat. 
Vi noterar att antal barn per legitimerad förskollärare i kommunal 
verksamhet är högst i Skärholmen. Här ser vi att majoriteten 
behöver förstärka arbetet också i Söderort, så att det inte blir ett för 
ensidigt fokus på insatser på Järva. Vi ser också att antalet barn per 
förskollärare i fristående verksamheter är alarmerande hög i 
fristående verksamheter, och menar att tillsynen bör bli mer 
riskbaserad skärpas i de verksamheter där man misstänker låg 
kvalitet. 
  
Skillnader i beslut om tilläggsbelopp 
Vi oroas över de skillnader i förfarandet kring beslut om 
tilläggsbelopp för barn i behov av särskilt stöd som framkommer i 
rapporten. Det handlar dels om skillnader i den process som sker 
innan ansökan om tilläggsbelopp, dels om skillnader i 
bedömningsgrunder. Vi menar att gemensamma 
bedömningsgrunder för staden bör tas fram och kompletteras med 
utbildningsinsatser. På så sätt kan likvärdigheten öka och barn i hela 
staden få rätt till samma stöd. 
Slutligen vill vi välkomna att årets rapport åter inkluderar tabeller 
med statistik från de olika stadsdelarna. Det är ett viktigt verktyg för 
politikerna i förskolenämnden, stadsdelsnämnderna och 
kommunfullmäktige att bilda sig en egen uppfattning av hur 
situationen är i stadens förskolor och dra slutsatser inför det 
fortsatta arbetet. 
  

Särskilt uttalande 
Patrick Amofah (C) lade fram ett särskilt uttalande enligt följande: 
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Vi vet att en bra och trygg start i livet gynnar barn genom hela livet. 
Men vi vet också att alldeles för många barn växer upp med svårare 
förutsättningar som ställer till det även längre fram i livet. Det är 
därför avgörande att tidigt upptäcka och hjälpa de barn och familjer 
som behöver särskild stöttning från samhället. Här har förskolan en 
viktig roll. 
 
 
Rapporten om förskolan i Stockholm 2024 vittnar om att det är 
vanligt förekommande att förskolepersonalen inte har kunskap om 
vad anmälningsskyldigheten innebär och att förskolan har 
bristfälliga rutiner för orosanmälan till socialnämnden. Rutiner för 
orosanmälan finns men följs inte upp på ett tillfredställande sätt. 
  
Vi vet att den nära relation som ofta finns mellan förskolepersonal 
och vårdnadshavare kan innebära utmaningar när det kommer till 
orosanmälningar. Men det är av stor vikt att denna utmaning 
hanteras och inte tillåts bli till ett hinder för att göra en anmälan. 
Här tror vi att en djupare samverkan mellan förskola och 
socialtjänst kan hjälpa, till exempel genom att koppla specifika 
socionomer till förskolorna. Därtill behövs en bred, obligatorisk 
kompetensutbildning för all förskolepersonal gällande 
lagstiftningen om anmälan gällande barn som misstänks fara illa, 
när och hur en orosanmälan ska göras samt vad som händer 
därefter. 
  
Vi ser med stor oro på de fortsatta skillnader i process och 
bedömning som finns gällande tilläggsbelopp för barn i behov av 
särskilt stöd i förskolan. Det här är något vi har lyft i 
Förskolenämnden vid flertalet tillfällen de senaste åren och vi finner 
det anmärkningsvärt och vilseledande att förskoleförvaltningen 
hänvisat till att ökningen av antalet avslag av tilläggsbelopp skulle 
bero på att barnantalet har sjunkit. Om man tittar procentuellt på hur 
många av de inkomna ansökningarna som avslagits kommer en 
annan verklighet fram som vittnar om en kraftig ökning av antalet 
avslag sedan maktskiftet efter valet 2022. Under 2022 beviljades 
70,56 procent av de inkomna ansökningarna, 2023 beviljades 53,35 
procent och under 2024 var siffran så låg som 50 procent. Dessa 
siffror vittnar om att problemet inte beror på det minskade 
barnantalet i förskolorna. Alla barn i Stockholms stad är vårt ansvar, 
oavsett vilken förskola de har valt, och det är upp till oss att 
säkerställa att inga barn blir utan nödvändiga stödinsatser. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/307-2 (Godkänd - R 1) Förskola i Stockholm 
2024 

• JÄRVA 2025/307-1.2 Bilaga - Förskola i Stockholm 2024 
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• JÄRVA 2025/307-1.1 Protokollsutdrag från 
Förskolenämnden 2025-03-25 § 10 - Förskola i Stockholm 
2024. Samlad rapport för förskola i Stockholms stad. 

• JÄRVA 2025/307-1 Följebrev Förskola i Stockholm 2024 - 
Samlad rapport för förskola i Stockholms stad 
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§ 18 
Motion om fler tillfällen för mänskliga möten och sociala 
interaktioner  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2025/166 
JÄRVA 2025/187 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om fler mänskliga 
möten och sociala interaktioner. I motionen framförs 
vänskapsbänkar på lämpliga platser som förslag att leda till minskad 
ensamhet och ökad gemenskap i samhället. Motionären föreslår att 
berörda förvaltningar ges i uppdrag att utreda möjligheten att 
installera vänskapsbänkar i parker eller på andra lämpliga platser 
för att främja sociala interaktioner.  
  
Förvaltningen instämmer i motionärens ambition om att skapa 
möjligheter till sociala möten i den yttre miljön. Förvaltningen 
bedömer att konceptet vänskapsbänkar skulle kräva en utformning 
och någon form av skyltning för att informera om ambitionen om 
ny gemenskap och möjlighet att hitta nya vänner. Förvaltningen ser 
då att en sådan utformning och underhåll av skyltar kommer kräva 
resurser. Vidare menar förvaltningen att arbete görs för att skapa 
gemenskap i stadsdelsområdet genom att aktivera platser. 
Förvaltningen kommer under året att utveckla arbetet med 
platsaktivering. De insatser som planeras inom ramen för 
platsaktivering anser förvaltningen kan möta det behov som 
motionären identifierat på ett mer effektivt vis. 
  
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar 
förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på 
remissen 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/187-2 (Godkänd - R 1) Motion om fler 
tillfällen för mänskliga möten och sociala interaktioner 

• JÄRVA 2025/187-1.1 Motion om fler tillfällen för 
mänskliga möten och sociala interaktioner 

• JÄRVA 2025/187-1 Följebrev Motion om fler tillfällen för 
mänskliga möten och sociala interaktioner 
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§ 19 
Anmälan av kontorsyttrande - Betänkandet - 
Etableringsboendelagen – Ett nytt system för bosättning 
för vissa nyanlända (SOU 2025:35)  

Svar på remiss från Kommunstyrelsen, KS 2025/581 
JÄRVA 2025/420 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger kontorsyttrandet till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har av kommunstyrelsen mottagit 
remiss  gällande betänkandet Etableringsboendelagen - ett nytt 
system för bosättning för vissa nyanlända (SOU 2025:35). 
  
Utredningen föreslår ett nytt system för bosättning för vissa 
nyanlända. Syftet är att åstadkomma en mer jämlik och planerad 
fördelning av nyanlända för samtliga kommuner, stärka 
kommunernas inflytande och motverka trångboddhet och 
segregation. Förslaget innebär bland annat att kommunerna ges 
möjlighet att lämna önskemål om antalet nyanlända som de kan ta 
emot, men beslut om fördelning fattas av Migrationsverket utifrån 
nationella nyckeltal. Vidare ges möjlighet att anmäla områden med 
allvarlig social problematik där undantag från bosättning bör göras. 
  
Förvaltningen ställer sig positiv till utredningens ambition att stärka 
nyanländas rätt till tryggt boende och effektiv etablering genom 
etableringsboendelagen. Samtidigt vill förvaltningen påpeka att 
insatserna innebär ökade kostnader och resursbehov för kommunen, 
särskilt vad gäller boende, stöd och samordning. 
  
Förvaltningen vill även lyfta behovet av tydliga riktlinjer för vad 
som utgör aktivt deltagande i etableringen samt hur information kan 
delas mellan myndigheter. Vidare så välkomnar förvaltningen att 
utredningen öppnar för att på sikt överväga parallella reformer för 
att förstärka systemet gällande en mer jämlik och planerad 
fördelning av nyanlända. 
  
Förvaltningen föreslår att Järva stadsdelsnämnd lägger 
kontorsyttrandet till handlingarna. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
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Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
  

Särskilt uttalande 
Patrick Amofah (C) lade fram ett särskilt uttalande enligt följande: 
  
Sverige bör avskaffa EBO-lagen och införa ankomstboenden för 
inkludering och integration. 
  
Sverige har under de senaste åren tagit ett stort och humant ansvar 
och tagit emot ett stort antal asylsökande, vilket har skapat vissa 
utmaningar för integrationen. En av de lagar som har påverkat 
mottagandet är lagen om eget boende (EBO-lagen), som ger 
asylsökande rätt att ordna sitt eget boende, till exempel hos släkt 
eller vänner, i stället för att bo på Migrationsverkets 
anläggningsboenden. Det är ett misslyckande att ta emot flyktingar 
och personer som oftast flyr från krig och andra kris och säga att de 
ska anordna egna boenden. 
  
EBO-lagen har visat sig ha flera negativa konsekvenser för 
asylsökande och det svenska samhället. Den bidrar till 
trångboddhet, segregation och obalans mellan kommunerna. 
Trångboddheten kan också göra det svårare för asylsökande att 
studera svenska, söka jobb eller delta i samhällslivet fullt ut för en 
ordentlig och ärlig inkludering. 
  
Vill Sverige att asylsökande ska bo i trånga och otrygga lägenheter? 
eller i ankomstboenden med god boendekvalitet och trygghet? Vill 
vi att asylsökande ska isoleras i segregerade områden? eller 
inkluderas och integreras i samhällen med goda 
arbetsmarknadsmöjligheter? Vill vi att asylsökande ska vara 
oinformerade och känner sig ovälkomna? eller få en obligatorisk 
samhällsintroduktion som ger dem kunskap och vägledning kring 
hur det här samhället fungerar? 
  
Sverige står inför en omfattande segregation som håller på att 
explodera som kan bidra till många problem till exempel 
minderåriga blir rekryterad till gängkriminalitet, inblandad i 
skjutningar och mord överallt och hela tiden. Det är tragiskt och ett 
stort misslyckande som kräver en kraftsamling och kraftigfulla 
politiska åtgärder för att ta itu med problemen. Sverige kan bättre än 
så här och det är möjligt att lösa detta. 
  
Segregationen kan minska möjligheterna för asylsökande att lära sig 
svenska, få kontakt med svenskar eller hitta arbete. Utredningen en 
ny ordning för asylsökandes boende (SOU 2022:64) har visat att ett 
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eget boende under asyltiden bidrar till utanförskap och ökar 
segregationen. Segregationen kan leda till, diskriminering och 
rasism mot personer i dessa områden. 
  
Därför föreslår undertecknad att EBO-lagen avskaffas för att 
motverka dessa problem. I stället bör Migrationsverket säkerställa 
att ankomstboenden finns i starka arbetsmarknadsregioner. Enligt 
Mottagandeutredningen ska ankomsboenden vara inkluderas och 
integreras i samhällen och efter den korta tiden på ankomsboenden 
ska alla asylsökande erbjudas annat boende som en del av övriga 
samhällen. 
  
En lösning på dessa problem är att avskaffa EBO-lagen helt och 
införa ankomstboenden som finns i starka arbetsmarknadsregioner 
för att främja inkludering och integration. Ankomstboenden är 
boenden som anordnas av Migrationsverket där alla asylsökande 
ska bo under sin initiala tid i Sverige. Ankomstboenden skulle 
erbjuda bättre boendekvalitet, integration och inkludering för 
asylsökande. 
  
Ankomstboenden skulle erbjuda flera fördelar för asylsökande: 

• Bättre boendekvalitet 
• Bättre integration och inkludering 
• Bättre spridning över landet 
• Förbättrad tillgång till samhällstjänster 

  
Motståndare till avskaffandet av EBO-lagen menar att det skulle 
vara ett ingrepp i asylsökandes frihet och valmöjlighet. De menar 
också att det skulle vara svårt att hitta tillräckligt med boendeplatser 
på ankomstboenden. 
  
Det är viktigt att komma ihåg att EBO-lagen redan innebär ett 
ingrepp i asylsökandes frihet och valmöjlighet. Lagen begränsar 
nämligen asylsökandes möjligheter att välja var de vill bo. 
  
Det är tydligt att EBO-lagen är ett förlegat system som skadar både 
asylsökande och det svenska samhället. Avskaffandet av EBO-lagen 
och införandet av ankomstboenden är en viktig reform som skulle 
förbättra mottagandet och integrationen samt inkludering av 
asylsökande i Sverige. Det är inte bara rättvist och humant, utan 
också smart och hållbart! 
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§ 20 
Anmälan av delegationsbeslut  
JÄRVA 2025/6 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• JÄRVA 2025/6-9 (Godkänd - R 1) Anmälan av 
tjänstemannabeslut maj 
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Protokoll nr 8/2025 
 

2025-05-22 

§ 21 
Protokoll för pensionärsrådet  
JÄRVA 2025/2 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från den 15 maj 2025 anmäls. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
lägga anmälan till handlingarna. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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Järva stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2025 
 

2025-05-22 

§ 22 
Protokoll för funktionshinderrådet  
JÄRVA 2025/3 
 

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från den 15 maj anmäls. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
lägga anmälan till handlingarna. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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Järva stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2025 
 

2025-05-22 

§ 23 
Anmälan av inkomna och upprättade handlingar under 
april 2025  

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
lägga anmälan till handlingarna. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
 
 

Sida 46 (49)



 

Järva stadsdelsnämnd 
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2025-05-22 

§ 24 
Inkomna rapporter, protokollsutdrag med mera  

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd lägger anmälan till handlingarna. 
 

Ärendet 
• Kommunfullmäktiges beslut 5 maj § 16 - Årsredovisning 

2024 med uppföljning av budget för Stockholms stad 
• Kommunfullmäktiges beslut 5 maj § 17 - 

Revisionsberättelser över de kommunala nämndernas 
verksamhet för år 2024 jämte granskningsrapporter 
avseende bolagen m.m. samt beslut om ansvarsfrihet för 
kommunstyrelsen och nämnder 

• Protokoll från KPR, Kommunstyrelsens pensionärsråd, den 
13 maj 2025 

• Förvaltningsgruppens protokoll från den 23 april 2025 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Rashid Mohammed (V) föreslog att nämnden skulle 
lägga anmälan till handlingarna. 

  

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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Järva stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2025 
 

2025-05-22 

§ 25 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter  

Beslut  
Järva stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag att bereda 
inkomna skrivelser. 
 

Inkomna skrivelser 
• Skrivelse från Åsa Nilsson Söderström (L) angående 

behovet av öppen förskola i Bromsten. 
Ole-Jörgen Persson m.fl. (M) ansluter sig till  Åsa Nilsson 
Söderström (L) skrivelse. 
  

• Skrivelse från Ghazal Saberian (SD) angående alternativa 
användningsområden för lokaler vars förskoleverksamhet 
avvecklas. 
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2025-05-22 

§ 26 
Förvaltningens och nämndens information och frågor  
Inget togs upp. 
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